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CIUTAT>  El ple aprova les ordenances fiscals del 2024 CIUTAT> El catamarà elèctric està a Amposta 
GENT> “InfinitO” prendrà forma a l’espai de dol gestional CULTURA> Prop de 160 persones participen a 
les Jornades Europees de patrimoni ESPORTS> La Generalitat reconeix el Club d’Escacs pels 75 anys

La fira de clics va celebrar 11 edicions amb 16 diorames.

El Congrés sobre Arbó posa punt i final a les ac-
tivitats al voltant del 120è aniversari del naixe-
ment de l’escriptor.

Clou l’Any de 
Sebastià Juan Arbó

Més de 5.000 visitants
passen per Expoclick
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El ple extraordinari del 23 d’octubre 
va aprovar la modificació de vuit 
impostos i taxes per al 2024. “A 

grans trets, tornem a la situació el 2015, 
recuperant el tipus impositiu d’aquell 
moment o actualitzant l’impost a la cres-
cuda de l’IPC”, argumentava l’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs, tot recordant 
la necessitat d’incrementar ingressos 
davant la pujada de preus de l’energia, 
els salaris dels treballadors públics i els 
interessos dels préstecs.

Tomàs també assenyalava que 
l’increment d’ingressos també anirà 
acompanyat d’una racionalització 
de la despesa. “Serà en l’elaboració i 
aprovació del pressupost quan farem 
l’ajust de la despesa”, deia, “però ja hem 
fet algunes accions com per exemple 
la renovació de l’enllumenat públic 
dels darrers anys que ens ha permès 
un estalvi de 300.000 euros anuals 
respecte allò que pagaríem amb els 
preus actuals si no haguéssim fet 
aquesta renovació”. L’alcalde també 
recordava que, en cadascuna de les 
ordenances, es mantenen totes les 
bonificacions que el govern actual ha 
impulsat els darrers anys. “Sempre que 
hem pogut baixar impostos ho hem 
fet i si tornem a una situació normal, 
ho tornarem a fer”, es comprometia 
l’alcalde.

Pel que fa a l’oposició, en la seva 
majoria es van abstenir o van votar 
en contra de les modificacions, ar-
gumentant que la situació de pujada 
dels preus i els interessos dels préstecs 
també afecta a les famílies.

MOCIONS
El ple d’octubre també va aprovar 

per unanimitat la moció de l’Agrupa-
ció de Penyes i Comissions Taurines 
de les Terres de l’Ebre de suport a 
mantindre totes les modalitats de 
bous de la Llei que regula les festes 
tradicionals amb bous a Catalunya. 
Un text que van presentar conjun-
tament els tres grups municipals 
amb representació a l’Ajuntament, 
tal i com es va acordar a la Junta de 
Portaveus i després que la Junta de 
Govern prengués l’acord de presen-
tar-la al ple. El text aprovat assenyala 
que la proposició de llei per eliminar 
les modalitats dels bous embolats, 

capllaçats i bous a la platja regulades 
per la llei 34/2010 d’1 d’octubre és una 
iniciativa presentada “d’esquena al ter-
ritori, sense diàleg previ i amb l’única 
finalitat d’eliminar les tres modalitats 
incloses a la Llei que regula les festes 
tradicionals amb bous”. “Una llei que 
és la més exhaustiva quant a benestar 
animal de totes les que existeixen a la 
Unió Europea i que va tenir un acord 
sense precedents al Parlament”, afegia. 
La moció aprovada també posava de 
relleu la tradicionalitat de la festa (“Els 
primers indicis de la festa daten del 
segle XVII, i va ser durant els segles 
XVIII i XIX que es va anar estenent 
per diversos municipis de les Terres 
de l’Ebre i de la resta de Catalunya), 
l’impacte econòmic (“El flux eco-
nòmic que aquesta tradició reporta, 
els llocs de treball que genera i el 
patrimoni genètic incommensurable 
de la cria i selecció que els humans 
fem d’aquests animals motiven que 
aquest esdeveniment sigui únic”) i la 
cura dels animals (“Estimem els bous, 
els cuidem i respectem. 

El nostre és un clar exemple d’adap-
tació, atesa la gran quantitat de canvis 
que al llarg dels anys s’han produït 
per convertir aquesta festa amb una 
festa més segura per tots els agents 
participants”).

El grup de Junts per Amposta va 
ser l’encarregat de llegir el text de la 
moció per haver-la presentat en temps 

i forma per incloure-la a l’ordre del dia. 
Al debat de la moció hi va assistir una 
representació de l’Agrupació de Pe-
nyes Taurines de les Terres de l’Ebre. 

El ple d’octubre va incloure el debat 
de tres mocions més. La primera, la 
moció del grup municipal de Junts x 
Amposta per instar a l’Ajuntament a 
l’execució parcial de Valletes, que va 
ser rebutjada amb l’abstenció de Som 
Amposta i el vot en contra d’Esquerra 
perquè, tal i com va argumentar l’al-
calde, Adam Tomàs, “és una acció que 
ja s’inclou al PAM”.

Les altres dos propostes eren del 
grup municipal de Som Amposta. La 
primera, per un caravàning sostenible, 
es va aprovar per unanimitat. La sego-
na, que es va rebutjar amb l’abstenció 
de Junts i el vot en contra d’Esquerra 
Republicana, era perquè Agbar pagui 
trimestralment el cànon de l’aigua 

Pots veure el ple aquí:

Ajuntament d’Amposta 
977 700 057

Incidències 24 hores:
Tel. 977 702 712

Oficina de Turisme d’Amposta
Adreça: Av. Sant Jaume, 1 
Telèfon: 977 703 453
Fax: 977 702 324
Correu electrònic:
turisme@amposta.cat

Urgències
Tel. 112
Servei permanent les 24 h. Gratuït.
Urgències sanitàries, d’extinció 
d’incendis i salvaments, de seguretat 
ciutadana i de protecció civil

Mossos d’Esquadra 
Tel. 088. Gratuït.
També es pot trucar des d’una 
cabina telefònica sense introduir-hi 
diners

Guàrdia Civil 
Tel. 977 700 051

Policia local Amposta 
Tel. 977 700 114

Bombers
Tel. 085

Emergències mèdiques
Tel. 061 Servei permanent les 24 h. 
Gratuït.
Urgències sanitàries

CAP Amposta
Av. de Catalunya, 2
Tel.:977 702 890
Fax.:977 700 972
Atenció continuada: de 8 a 21 h (de 
dilluns a divendres)
Fora d’aquest horari atenció 
continuada: s’atendrà al CAE 
Amposta. Servei d’urgències del 
Montsià

Hospital Comarcal d’Amposta
C. Jacint Verdaguer, 11
Tel.:977 700 050
Fax.:977 708 294

Atenció Ciutadana
Tel. 012
Serveis i actuacions de la 
Generalitat de Catalunya. Temes 
d’interès ciutadà i de caràcter 
general 
Gestió telefònica de tràmits
Disponible les 24h del dia tots els 
dies de l’any 
Número de telèfon que cal marcar: 
des de Catalunya: 012. Fora de 
Catalunya: 902 400 012. Des de 
l’estranger: 00 34 902 400 012. 

Amposta Ràdio
Tel. 977 702 144 - 977 701 418

Hife 
902 119 814 ( 24 h) 
www.hife.es

Renfe 
905 551 844 
www.renfe.com

SEMPRE A MÀ Ciutat

PLE > Es va aprovar per unanimitat la moció de l’Agrupació de Penyes i 
Comissions Taurines de les Terres de l’Ebre 

El ple municipal aprova les 
ordenances fiscals del 2024
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TURISME> L’embarcació ha estat finançada dins els Plans de sostenibilitat del Fons Next Generation

HOSPITAL> Assessorarà el Consell d’Administració durant els quatre anys, un càrrec que ocuparà 
sense cap tipus de remuneració

El catamarà elèctric arriba a Amposta

La Junta de l’Hospital nomena Ismael Piñas com a 
conseller independent

Ciutat

Des de dimecres 25 d’octu-
bre al vespre, l’embarcador 
d’Amposta acull el catamarà 

100% elèctric que farà rutes tu-
rístiques fluvials. L’alcalde, Adam 
Tomàs, recordava que la compra de 
l’embarcació s’emmarca en el Pla de 
sostenibilitat turística d’Amposta i 
ha sigut subvencionat en gran part 
pels Fons Europeus Next Generation 
dels Plans de sostenibilitat turística 
destinats a fomentar el turisme 
sostenible.

“L’embarcació és una de les peces 
d’aquest projecte ambiciós perquè 
Amposta torni a viure de cara al 
riu i que portem implementant des 
del 2015”, assenyalava l’alcalde, tot 
recordant actuacions com la recupe-
ració de l’arc gòtic, la rehabilitació 
i revalorització de la celòquia del 
Castell o el projecte de recuperació 
de les Cases del Castell, inclosa tam-
bé al Pla de sostenibilitat turística 
d’Amposta. “A més, també s’encaixa 
el projecte de recuperació de la via 
verda Val de Zafán que tira endavant 
la Diputació de Tarragona amb Fons 
Next Generation”, afegia l’alcalde.

Tomàs també assenyalava que, si 
bé l’embarcació ja ha sigut recepci-
onada, a partir d’ara començarà tot 

el procediment intern per licitar el 
servei de rutes turístico-fluvials. “Des 
de l’àrea de turisme s’estan dissenyant 
les diferents rutes que es podran oferir 
i, des de serveis jurídics es treballa 
amb la licitació amb la voluntat de 
posar-ho en funcionament la pro-
pera temporada turística”, explicava 
l’alcalde.

L’embarcació, 100% elèctrica i 
sostenible, té una capacitat màxima 
per a 120 persones i està dotada amb 
tecnologia d’última generació.

FAÇANA FLUVIAL
Aquests dies també s’ha presentat 

el vídeo promocional de turisme 
sostenible, que mostra “l’encaix de 
totes les peces que tenen a veure 
amb el projecte de turisme sostenible 
i cicloturisme vinculat a la façana 
fluvial d’Amposta”. “Tenim una visió 
molt clara de què ha d’acabar sent 
Amposta quant a oferta turística, 
i amb aquesta càpsula volem que 
la  c iutadania també ho pugui 
visualitzar”, assenyalava Tomàs.

A més, també s’ha presentat la 
marca Façana Fluvial d’Amposta, que 
serà el paraigua que englobi totes les 
accions i que ha inspirat la retolació 
de l’embarcació 

Mira el vídeo de la façana fluvial:

La Junta General de l’Hospital 
Comarcal d’Amposta, reunida di-
lluns 30 d’octubre, va aprovar per 

unanimitat el nomenament del metge 
Ismael Piñas com a conseller indepen-
dent d’aquest organisme. Piñas, que 
ja està jubilat i s’incorpora al Consell 
per als propers quatre anys –coincidint 
amb el mandat municipal- tindrà les 
funcions d’assessorar i acompanyar a 
la resta de consellers/es en la presa de 
decisions; incrementar la representa-
tivitat d’aquesta societat; ampliar els 
punts de vista de la mateixa; així com, 
elevar la disposició i la capacitat del 
Consell d’Administració i de l’Hospital 
per a desenvolupar amb diligència i 
eficiència la funció de supervisió, sens 
perjudici dels deures atribuïts per la 

Llei de Societats de Capital.
El càrrec, que no té cap tipus de re-

muneració econòmica, sí que contempla 
que el conseller independent tindrà el 
dret de vot com la resta de consellers i 
conselleres. L’alcalde d’Amposta, Adam 
Tomàs, ha posat en valor que la voluntat 
de l’equip de govern és “optimitzar al 
màxim els serveis de l’Hospital escol-
tant tothom qui ens pugui ajudar a mi-
llorar el servei” i per això, “incorporant 
una persona de reconegut prestigi com 
el doctor Piñas és una garantia que hi 
haurà aportacions molt positives per al 
funcionament de l’Hospital”.

Llicenciat en Medicina i Cirurgia 
per la Universitat de Barcelona i 
especialitzat en Medicina Interna i 
en Ginecologia i Obstetrícia, Piñas 

compta amb una llarga trajectòria i ex-
periència laboral. Piñas també ha estat 
director territorial de Salut i director 
territorial d’Acció Social i Ciutadania.

Actualment, formen part del Consell 
d’Administració de l’Hospital l’alcalde, 

Adam Tomàs, que n’és el president, i 
els càrrecs electes Núria Marco, Ramon 
Nadal, Núria Ferré i Tomàs Bertomeu, 
d’ERC; Manel Ferré i Gemma Cid, de 
Junts per Amposta, i German Ciscar, 
de Som Amposta 
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La Junta de Govern Local adjudica sis habitatges 
de lloguer públic
HABITATGE> Actualment, l’Ajuntament d’Amposta ja gestiona 62 habitatges públics

Ciutat

L a Junta de Govern Local de 
dilluns 16 d’octubre va adju-
dicar sis habitatges públics. Es 

traca d’habitatges que l’Ajuntament 
d’Amposta gestiona en conveni amb 
la Fundació Habitat3. Dos d’aquests 
habitatges són noves incorporacions 
al conveni, mentre que quatre són 
habitatges que les famílies que hi 
vivien han resolt el contracte de llo-
guer amb la Fundació i s’han posat 
en disposició de nous nuclis familiars. 

A més, tal i com diu el reglament 
regulador del fons social d’habitatges 
de lloguer, dos dels habitatges s’han 
destinat a l’emancipació de jóvens i 
un és un nucli familiar encapçalat per 
una persona gran. Els contractes de 
lloguer social tindran una durada de 
tres anys, prorrogables, i el lloguer 
es fixa en funció dels ingressos de la 
unitat familiar.

Per accedir als habitatges, cal que 
les persones i/o famílies estiguin 

inscrites al registre municipal de 
sol·licitants i que compleixin els 
diferents requisits d’acccés com dis-
posar de la nacionalitat espanyola o 
tenir el permís de residència vigent 
en el moment de l’inici del termini de 
presentació de les sol·licituds; haver 
estat empadronat un mínim de dos 
anys a Amposta en la data d’inici de 
la recollida de peticions, no disposar 
de cap habitatge o que la unitat de 
convivència no ingressi més d’11.500 

euros anuals. 
En aquests moments l’Ajuntament 

gestiona 62 habitatges públics (entre 
habitatges propis, conveniats amb 
l’Agència de l’Habitatge de Cata-
lunya, en conveni amb la Fundació 
Habitat3 i en conveni amb Sareb). 
En total, a Amposta el parc d’habi-
tatges públics s’ha incrementat més 
enllà dels 180 des que es va iniciar 
el projecte d’habitatge públic d’Am-
posta el 2015 

Acord entre la Defensora i Agbar per 
millorar l’atenció a la ciutadania
DEFENSORA> L’acord millorarà l’atenció als usuaris i garantirà els seus drets en l’accés a l’aigua

La Defensora de la Ciutadania 
d’Amposta, Amadea Ferreres 
López, i la Defensora del Client 

d’Agbar (Customer Counsel), Inma-
culada Bermúdez, han signat un con-
veni per millorar l’atenció als usuaris i 
usuàries del servei municipal d’aigua 
d’Amposta, gestionat per Agbar, així 
com per garantir els seus drets en l’accés 
a aquest recurs essencial.

Gràcies a aquest conveni, la De-
fensora del Client es compromet amb 
la síndica municipal a atendre amb 
celeritat qualsevol reclamació que pu-
guin rebre dels ciutadans i ciutadanes 
d’Amposta, així com mantenir un diàleg 
periòdic per recollir recomanacions de 
millora del servei. El conveni inclou 
també el compromís de tractar amb la 
màxima sensibilitat qualsevol cas que 
la Defensora del Client pugui detectar 
de persones en situació de vulnerabilitat 
per assegurar-ne la protecció i el dret 
d’accés a l’aigua.

La Defensora de la Ciutadania 

d’Amposta té com a missió vetllar pels 
drets dels ciutadans i ciutadanes davant 
de l’actuació de l’administració muni-
cipal o dels organismes que depenen 
de l’Ajuntament. La Defensora actua a 
sol·licitud de qualsevol persona física o 
jurídica, quan presenti una reclamació 
i demostri tenir un interès legítim per 
l’objecte d’aquest desacord.

Agbar disposa del servei indepen-
dent del Customer Counsel o Defensor 
del Client per atendre i resoldre de 
manera gratuïta les reclamacions dels 
usuaris i usuàries de l’operadora. És un 
servei que atén les diferències que es 
puguin donar entre la companyia i els 
seus clients, tot establint solucions en 
un entorn amistós. Intervé quan el client 
no està d’acord amb la resposta que li 
ha ofert la companyia o bé quan no ha 
obtingut resposta a la seva reclamació.

En aquest sentit, la resolució que 
s’estableixi des del  Customer  Coun-
sel  és d’obligat compliment per a la 
companyia i voluntari per als clients. 

Aquest servei, operatiu des de fa més 
d’una dècada, té com a missió fomentar 
el diàleg entre organitzacions relacio-
nades amb els drets de les persones, 
defensar i protegir els drets dels abo-
nats i abonades, i escoltar i atendre les 

seves necessitats, així com presentar 
propostes per millorar el servei. També 
busca la implantació d’una cultura de 
comunicació i interlocució efectiva i 
transparent, orientada a la satisfacció 
de les persones 
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La Policia Local i Mossos intensifiquen 
el patrullatge de carrer
GOVERNACIÓ> Es crearan quatre noves places d’agents de Policia Local i el pressupost del 2024 tindrà 
una partida de 120.000 euros per a l’adquisició de nous vehicles

M és presència de patrulles 
al carrer en espais i hores 
conflictives, més unitats de 

paisà i més controls amb unitats espe-
cífiques als accessos a la ciutat. Des del 
setembre, el Pla de Convivència entre 
Policia Local d’Amposta i Mossos 
d’Esquadra, en marxa des del març 
del 2021, s’ha reajustat per fer front 
a l’increment dels fets delictius de-
tectats en les estadístiques del primer 
semestre del 2023. “No ho hem negat 
ni amagat mai, les darreres dades de 
fets delictius del ministeri d’Interior 
mostren un increment de 7 fets delic-
tius per cada mil habitants, una xifra 
que suposa un increment del 36%”, 
explicava la regidora de Governació, 
Iris Castell, tot argumentant que en els 
darrers sis anys la població ha crescut 
uns 2.000 habitants i, a més, hi hagut 
un creixement molt important en les 
ciberestafes.

“Som conscients que hi hagut una 
pujada dels fets delictius i per això hem 
pres mesures, però en cap cas, i com 
s’ha estat instigant des del principal 
grup de l’oposició, Amposta és una 
ciutat insegura”, reblava. L’inspector 
en cap de la Policia Local d’Amposta, 
Josep Massana, ha sigut encara més 
contundent: “Amposta és una ciutat 
molt segura, més que altres ciutats 

de territori o del país amb número 
d’habitants similar; i tot i que hi ha 
hagut un increment en delictes, no n’hi 
ha hagut d’aquells que es produeixen 
amb violència, que són els que generen 
més alarma social”. En aquest sentit, 
Massana ha assenyalat que durant 
el mes de setembre no es va produir 
cap furt amb violència. “Amb tot, som 
conscients que cal seguir millorant”, 
afegia, una idea que també ha defensat 
la regidora de Governació.

Castell també posava en valor la 
“gran feina” feta pel cos de Policia 
Local. “Malgrat que pugen els fets de-
lictius, també incrementa la resolució 
dels fets i això vol dir que els cossos 
policials fan la seva feina”, defensava, 
“tenim una Policia Local de referència 
i la feina que fan, juntament amb els 
Mossos d’Esquadra és excel·lent”.

Amb les estadístiques a la mà, 
s’ha actuat en dues vessants. Per una 
banda, l’actualització de les actuacions 
emmarcades dins del Pla de Convi-
vència, desplegat entre Policia Local 
i Mossos d’Esquadra, i per l’altra, 
“diferents compromisos polítics per 
reforçar el cos policial”. En aquest 
sentit, la primera tinent d’alcalde, 
Núria Marco, assenyalava que s’in-
crementarà la plantilla d’agents en 
quatre efectius més. “Després de la 

petició de la regidoria de Governació 
i el cos policial, hem pres la decisió de 
començar a treballar en la modifica-
ció de la Relació de Llocs de Treball 
(RLT), i així li hem traslladat al depar-
tament de Recursos Humans, per crear 
quatre llocs de treball més d’agents”, 
deia Marco, tot puntualitzant que 
“amb l’increment de població del 
10% els darrers anys, veiem necessari 
també créixer la plantilla d’agents en 
un 10%”. Tanmateix, el pressupost 
del 2024 habilitarà una partida de 
120.000 euros per a l’adquisició de 
nous vehicles. I les properes setmanes 
s’instal·laran dos de les cinc càmeres 
de videovigilància previstes per als 
controls d’accessos del municipi.

PLA DE CONVIVÈNCIA
El març del 2021, els Mossos d’Es-

quadra i la Policia Local d’Amposta 
van crear el Pla de Convivència, amb 
les meses de coordinació mensual. “Un 
pla que es reajusta en funció de l’anà-
lisi de les dades dels fets delictius”, va 
afegir Cid. “Amb l’anàlisi de les dades, 
veiem quines situacions són les que 
generen més sensació d’inseguretat o 
fets delictius”, ha explicat l’inspector 
en cap de la Policia Local, “i són l’orde-
nança de Policia i Bon govern i tots els 
temes d’incivisme, el tràfic i consum 

de drogues, les baralles i discussions 
vinculades a l’oci nocturn, els petits 
furts i les ocupacions”. Amb aquest 
anàlisi, la Policia Local i els Mossos 
van redefinir les accions conjuntes a 
implementar des del setembre passat. 
En aquest sentit van acordar incre-
mentar la presència dels dos cossos 
policials al carrer, amb rondes a peu 
i sense solapar-se en aquells espais 
i hores on es produeixen més fets 
delictius. També han incrementat el 
patrullatge de saturació efectiu, amb 
controls amb les unitats DARO dels 
Mossos d’Esquadra i canina K9 de la 
Policia Local als accessos a la ciutat 
o als espais d’oci nocturn. Finalment, 
també s’ha reforçat el patrullatge de 
paisà en espais on hi ha constància 
de fets delictius vinculats a danys 
patrimonials.

“Els objectius són, principalment, 
reduir la sensació d’inseguretat, re-
duir els fets delictius i prevenir les 
infraccions administratives, detenir 
els autors dels delictes al més aviat 
possible”, explicava el sotsinspector 
sotscap de l’ABP Montsià, Guillem 
Roig. “La policia hem de saber què 
li passa i què li preocupa a la ciuta-
dania i donar-li resposta”, tancava, 
“i amb aquest pla de convivència és 
el que fem” 

Ciutat
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En marxa el Consell d’Infants i 
Adolescents d’Amposta 

El Centre de Tecnificació Esportiva de les Terres de 
l’Ebre tanca el pressupost de 2023 en 510.000€

INFANTS I ADOLESCENTS> Dels processos que s’estan realitzant als centres educatius sorgiran els 
consellers i conselleres, que seran la veu dels infants a la ciutat

ESPORTS> Per al pressupost del 2024, s’ha estimat un increment de fins a prop de 520.000 euros

Tots els centres educatius de 
Primària d’Amposta, inclòs el 
del Poble Nou, els concertats i 

el Col·legi de l’Àngel, participen en la 
creació del Consell d’Infants i Adoles-
cents, una acció sorgida del Pla Local 
d’Infància i Adolescència (2022-2027) 
que permetrà als xiquets i xiquetes apor-
tar la seva perspectiva de la ciutat. “El 
Consell d’Infants i Adolescents forma 
part de la voluntat que tenim com a 
Ajuntament de transformar democrà-
ticament la nostra ciutat”, deia l’alcalde 
d’Amposta, Adam Tomàs, qui afegia “la 
importància d’escoltar i tenir en compte 
la perspectiva dels més petits”. Tomàs 
afirmava que “això encaixa amb el mo-
del de ciutat dels infants del pedagog 
Francesco Tonucci, on l’Ajuntament 
d’Aposta ha participat i volem que 
s’implementi a Amposta”. La creació 
del Consell d’Infants i Adolescents és 
una acció transversal on participen les 

àrees de Drets Socials i Ciutadania, 
Educació, Joventut i Participació.

Gislen Ferré, educadora social a 
l’Ajuntament, reblava que “és un procés 
de transformació que ens permetrà 
construir una ciutat més amable i res-
pectuosa de cara a la infància, complint 
també per primera vegada amb un dels 
drets reconeguts dels infants com és 
de la participació”.

El primer pas per a la creació 
del Consell d’Infants i Adolescents 
d’Amposta són les sessions formatives 
i els tallers que s’estan duent a terme 
als centres per aproximar als infants 
a la ciutat, al dret a ser escoltats i a la 
participació. Després es realitzarà el 
sorteig d’on sorgiran una vintena de 
consellers i conselleres, un per classe 
de 4t i 5è, que s’escolliran de forma 
aleatòria perquè el procés sigui el més 
igualitari possible i poder comptar així 
amb el màxim de formes de viure la in-

fància. Un cop escollits per un mandat 
de dos anys, abans de finals d’any, els 
consellers i conselleres actuaran com 
a representants de totes les xiquetes 

i xiquets d’Amposta, pel qual es tro-
baran amb l’alcalde per traslladar-li 
les seves inquietuds i propostes com 
a ciutadans 

Dijous 19 d’octubre es va reunir a 
Amposta la Comissió de Segui-
ment del Centre de Tecnificació 

de les Terres de l’Ebre (CTE), un òrgan 
en què estan presents les cinc federaci-
ons catalanes que tenen programes de 
tecnificació al Centre (Rem, Esgrima, 
Natació, Atletisme i Handbol) així com 
també l’alcalde d’Amposta, Adam To-
màs, el regidor d’Esports, Marc Fornós, 
el director del Centre, Ignasi Fàbregues, 
el director general del Consell Català 
de l’Esport, Aleix Villatoro, i   altres 
representants institucionals i tècnics de 
l’Esport català.

En el marc d’aquesta reunió, es va 
presentar la previsió de liquidació del 
pressupost del 2023, que ascendeix a un 
import de 508.987,31€ i es van presentar 
també els comptes per al 2024, que su-
men 519.006,99€. “L’activitat del CTE 
va creixent any rere any, consolidant-lo 
com un centre de referència al sud del 

país”, diu l’alcalde d’Amposta, Adam 
Tomàs. I és que, a més de l’increment del 
pressupost, per al curs 2023/2024 també 
hi hagut un increment de les beques, 
sumant-ne fins a 68 en els 5 diferents 
programes de tecnificació (el curs an-
terior va ser de 64). Aquesta temporada 
el centre disposarà de 5 beques internes 
(al curs 22/23 va ser d’1 beca), 17 mixtes 
(va ser de 10), 27 d’entrenament (va ser 
de 37) i 19 de seguiment (va ser de 16). 
“El número de beques internes, que són 
les que cobreixen les despeses de per-
noctació i manteniment a la residència 
dels esportistes, va creixent, i això vol 
dir que el CTE estem agafant solidesa 
i les diferents federacions hi aposten”, 
afegeix Tomàs.

Els darrers anys, el CTE Terres de 
l’Ebre ha viscut un creixement de la 
seva activitat, passat d’un pressupost de 
331.475,08€ el 2015 a 520.000 euros 
el 2024 
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Amposta estalvia 350.000 euros 
anuals de cost energètic
SOSTENIBILITAT> L’any 2015 el consum energètic va ser 2.706.226 kWh i l’any 2022 aquesta xifra es va 
reduir fins als 1.191.159 kWh gràcies a la renovació de l’enllumenat públic

La renovació de l’enllumenat públic 
d’Amposta realitzada els darrers 
anys amb una inversió de 3,3 mi-

lions d’euros s’ha traduït en un estalvi 
de 350.000 euros anuals per a les arques 
municipals. Així ho recull un estudi fet 
per al Fons Feder, que ha finançat amb 
1,2M € el projecte de renovació de 
l’enllumenat ’Amposta: cap a una ciutat 
més sostenible i eficient’. Així, tal  i com 
explica l’alcalde, Adam Tomàs, el 2015, 
el preu mitjà de l’energia es va situar en 
els 62,84 €/Mwh i al 2022, el preu va 
pujar fins els 204,7 €/Mwh. “Això ha 
suposat un estalvi de 350.000 euros anu-
als en despesa energètica respecte al que 
s’hauria hagut de pagar si no s’hagués 
realitzat aquesta inversió”, assenyala 
Tomàs, tot afegint: “amb la pujada de 
preus de l’energia, la renovació de l’enllu-
menat públic realitzada els darrers anys 
s’ha demostrat de vital importància”. 
Així, Amposta va consumir 2.706.226 

kWh l’any 2015, una xifra que es va 
reduir fins el 1.191.159 kWh al 2022 
quan tota la renovació de l’enllumenat 
públic va acabar d’executar-se.

Recordem que el juliol de 2016, 
l’Ajuntament d’Amposta va presentar un 
projecte ambiciós de més de 3,3 milions 
d’euros per renovar l’enllumenat públic 
de tota la ciutat. Un projecte que naixia 
per ser executat en sis fases (les cinc 
primeres que afectaven a diferents zones 
de la ciutat i la última per implementar 
tecnologies de control i gestió de 
l’enllumenat i del seu manteniment) 
distribuïdes en diverses anualitats 
per aconseguir que Amposta reduís 
el seu consum energètic. El projecte 
es va presentar a la convocatòria de 
subvencions europees FEDER. Va ser 
l’any 2019, amb les obres ja iniciades, 
quan Europa va concedir a Amposta 
1.250.000 euros per tal de fer realitat 
tot el projecte 

Ciutat

Renovat el compromís amb la Xarxa de Municipis 
per l’Economia Social i Solidària
ECONOMIA SOCIAL> Es va nomenar al regidor de Polítiques Actives d’Ocupació i Empresa, Miquel 
Subirats, com a membre de l’executiva

Amposta va renovar el seu 
compromís amb la Xarxa de 
Municipis per l’Economia 

Social i Solidària (XMESS) a l’assem-
blea general de l’associació, celebrada 
el passat dimecres 25 d’octubre. Una 
trobada on hi participaven 35 municipis 
d’arreu de Catalunya que va servir, entre 
altres, per escollir la nova Comissió 
Executiva que liderarà l’associació 
durant el mandat 2023-2027, de la 
qual el regidor de Polítiques Actives 
d’Ocupació i Empresa, Miquel Subi-
rats, passa a formar-ne part com a vocal.

L’Ajuntament d’Amposta és mem-
bre de la Xarxa de Municipis per 
l’Economia Social i Solidària des del 
2019. Actualment, el municipi treballa 
en múltiples projectes de l’Economia 
Social, posant al centre l’impuls directe 
dels programes de l’Ateneu Cooperatiu 
de les Terres de l’Ebre i l’Era, la Co-

munalitat Urbana d’Amposta, així com 
donant suport al programa Ocell de Foc 
Terres de l’Ebre. A més, l’Ajuntament 
disposa d’un servei d’atenció i suport 
a cooperatives i projectes d’Economia 
Social i treballa en diversos aspectes 
com el consum conscient i de proxi-
mitat, l’economia circular, la mobilitat 
sostenible, l’impuls de grups d’ajuda 
mútua i altres formes de cooperació.

En aquest sentit, a l’assemblea es 
va anunciar la publicació de la nova 
edició de la Guia ABC de polítiques 
públiques d’Economia Social, que es 
publicarà les setmanes vinents, on es 
destaca dues experiències del consistori 
ampostí: el cotxe elèctric compartit 
entre l’Ajuntament i diverses entitats 
ampostines, com un model de col·labo-
ració publicoprivada per una mobilitat 
més neta i sostenible, i l’impuls dels 
horts socials, com a exemple de cohesió 

social i d’aproximació a estratègies 
d’autosuficiència alimentària.

La Xarxa de Municipis per l’Econo-
mia Social i Solidària és una xarxa de 
municipis de Catalunya que treballen 
conjuntament per promoure, reforçar i 

consolidar l’economia social i solidària, 
fixant objectius i estratègies comunes, 
com també fomentant la cooperació i 
l’acció conjunta entre els seus membres, 
i fer-ho des del diàleg permanent amb 
els seus actors 



8 REVISTA AMPOSTA  ·  NÚM. 985  ·  NOVEMBRE 2023

L’Escola de Cuidar i Salut+Social, 
casos d’èxit a Europa

Dos investigadors del Senegal visiten Amposta 
dins un projecte de cooperació internacional 

DRETS SOCIALS> La directora de l’àrea de Drets Socials i Ciutadania els va presentar al costat d’altres 
casos de Barcelona, Àustria i Polònia al seminari europeu de Serveis Socials

COOPERACIÓ INTERNACIONAL> El projecte es desenvolupa entre Catalunya, Itàlia i el Senegal

Ciutat

L a directora de l’àrea de Drets 
Socials i Ciutadania de l’Ajunta-
ment d’Amposta, Assumpta Ei-

xarch, ha participat aquesta setmana 
al seminari europeu ’Liderar l’atenció 
comunitària des dels Serveis Socials’ 
de la Xarxa Europea de Serveis Socials 
(ESN), que ha tingut lloc a Barcelona 
els dies 9 i 10 d’octubre. Eixarch ha 
presentat l’experiència d’Amposta en 
l’atenció integrada de salut i serveis 
socials. En concret, ha explicat els 
projectes Escola del Cuidar (que es 
realitzen el CAP d’Amposta, l’Ajun-
tament d’Amposta i l’Associació de 
Familiars de Malalts d’Alzheimer) i 
Salut+Social (impulsat per l’Ajunta-
ment i el CAP d’Amposta). 

Recordem que a principis d’eguany, 
la Generalitat de Catalunya va pren-
dre aquests dos projectes com models 

per a desplegar l’Atenció Integrada 
a tot el país.

El cas d’Amposta va presentar-se a 
la taula rodona Atenció comunitària 
de llarga durada per a la gent gran 
i s’hi van presentar casos pràctics 
de Barcelona, Inssbruck (Àustria), 
Masòvia (Polònia) i Malta.

Al seminari ’Liderar l’atenció co-
munitària des dels Serveis Socials’ hi 
van participar al voltant de 160 líders 
de l’àmbit dels serveis socials, respon-
sables polítics europeus, nacionals 
i locals de 22 països que van posar 
sobre la taula programes d’atenció i 
suport social basats en la comunitat 
i centrats amb la persona, entenent 
una atenció comunitària que prio-
ritza l’autonomia individual i alhora 
promou la participació col·lectiva a 
la societat 

Amposta i el Delta de l’Ebre ha 
acollit, els dies 13 i 14 d’octubre, 
dos professors i investigadors 

de la Universitat de Ziguinchor (Ca-
samance, Senegal), el dr. Sow i el dr. 
Ndour, per compartir coneixements, 
reptes i fites científiques per l’adapta-
ció a la salinització dels deltes i terres 
agrícoles dels seus territoris. Aquesta 
visita s’emmarca en un projecte de coo-
peració internacional i interuniversitària 
d’adaptació al canvi climàtic en el qual hi 
participen el Fons Català de Cooperació 
al Desenvolupament (FCCD), del qual 
l’Ajuntament d’Amposta en forma part, 
la Federació d’Assocacions de persones 
de la Casamance a l’Estranger (FACE), 
la Universitat Politècnica de Catalunya 
(UPC), la Università Politecnica Delle 
Marche (UNIVPM) i la Universitat de 
Ziguinchor (UASZ).

A més del Delta de l’Ebre, els inves-
tigadors també han visitat el Delta del 
Llobregat i el Delta del Ter 
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Fins a 40 empreses ofereixen mig 
miler d’ofertes a la Fira d’Ocupació

Amposta, únic municipi de les Terres de l’Ebre dins 
la xarxa estatal de Centres de Capacitació Digital

OCUPACIÓ> La fira estava dirigida a joves d’entre 16 i 29 anys i va tenir lloc el 16 de novembre

LO SINDICAT> El Ministeri d’Educació i Formació Professional ha atorgat 24.500 euros a l’Ajuntament 

L a Fira d’Ocupació va celebrar la 
seva cinquena edició a Amposta 
ajudant els joves a millorar la 

seva ocupabilitat. Organitzada per 
l’Ajuntament d’Amposta, la Cambra 
de Comerç de Tortosa i la Universitat 
Rovira i Virgili (URV), en aquesta 
edició hi van participar prop de 40 
empreses que oferien fins a 550 ofertes 
de treball.

L’alcalde, Adam Tomàs, destacava 
que “en els últims anys estem acon-
seguint fer de les Terres de l’Ebre un 
territori d’oportunitats que convida els 
joves a quedar-s’hi”, al que afegia que 
“com Ajuntament hem excel·lit en les 
polítiques d’ocupació, en créixer en afi-
liats a la Seguretat Social i incrementar 
l’ocupabilitat sobretot entre els més 
joves, i la Fira d’Ocupació fa això”. La 
5a Fira d’Ocupació d’Amposta va ser el 
16 de novembre, de 9.30 a 14.30 hores, 
a l’Auditori municipal.

El president de la Cambra de Co-
merç, Francesc Faiges, recordava que 
la Fira d’Ocupació actua com a punt 
d’unió entre les empreses que volen 
contractar a joves d’entre 16 i 29 anys 

que actualment no tenen feina ni estu-
dien, però també està oberta a tothom 
qui vulgui millorar la seva situació 
professional. Faiges detallava que “te-
nim detectats 8.800 joves inscrits al 
programa de Garantia Juvenil i més de 
3.000 en recerca de feina, mentre que hi 
ha empreses que necessiten contractar”, 
al que afegia que “aquests programes 
del Fons Social Europeu ens permeten 
crear vincles i la Fira d’Ocupació és una 
bona eina perquè persones en recerca 
de feina i empreses es trobin”.

Com a novetat, des de la Cambra 
destacaven que un dels objectius de la 
Fira era treballar per recuperar oficis 
i fomentar l’emprenedoria, a més de 
donar visibilitat als joves en recerca 
activa d’ocupació i impulsar altres 
alternatives de recerca de feina. 

D’aquesta manera, al llarg del matí 
va haver-hi un seguit d’activitats per 
millorar l’ocupabilitat dels partici-
pants, mostrar les oportunitats dels 
diferents sectors i acompanyar en l’ori-
entació i emprenedoria. A més, també 
es va fer una taula rodona sobre com 
elaborar un currículum audiovisual i 

sobre el sector agroalimentari amb 
Padesa, Florette i l’Institut Montsià 
com a ponents.

El Fòrum d’Ocupació és una acció 

cofinançada pel Fons Social Europeu 
i per la Iniciativa d’Ocupació Juvenil a 
través del Programa Operatiu d’Ocu-
pació Juvenil 2021-2027 

Ciutat

L ’Ajuntament d’Amposta, con-
cretament l’edifici de Lo Sin-
dicat, serà l’únic punt de totes 

les Terres de l’Ebre, de la xarxa estatal 
de Centres de Capacitació Digital 
en entitats locals. Així ho contempla 
la subvenció de 24.500 euros que ha 
acceptat la Junta de Govern Local 
d’aquest dilluns 16 al matí. Es tracta 
d’una subvenció atorgada pel Minis-
teri d’Educació i Formació Professio-
nal en el marc del Pla de Recuperació, 
Transformació i Resiliència, finançats 
amb Fons Next Generation de la Unió 
Europea.

La creació d’aquesta xarxa estatal 
de Centres de Capacitació digital té 
com a objectiu acostar a la ciutadania 
la possibilitat de formar-se en com-
petències digitals transversals, oferint 
oportunitats de formació amb inde-

pendència del seu lloc de residència 
o de la seva formació prèvia.

Es pretén aconseguir, entre d’altres, 
la capacitació digital de la ciutadania, 
incloent activitats especialment diri-
gides a ajudar als ciutadans a realitzar 
comunicacions i transaccions segures 
en línia, utilitzant els seus propis dis-
positius electrònics i la familiarització 
o “primera alfabetització digital”, com 
a instrument de noves oportunitats 
de formació i aprenentatge, amb la 
possibilitat de progressar a altres for-
macions més complexes, en les quals 
s’inclogui la programació i robòtica, 
sense distinció de sexe o edat. 

Aquesta subvenció permet a les 
entitats locals comptar amb unitats 
de capacitació digital, que es creen 
com un recurs més amb capacitat per a 
desenvolupar actuacions que assegurin 

una atenció més personalitzada en 
aquesta matèria. 

Els 24.500 euros han de servir per 
a formar a un mínim de 100 perso-

nes.  En breu es publicarà a la web de 
Lo Sindicat i a les xarxes socials la 
informació de les formacions progra-
mades així com la inscripció 
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Bon dia, compartim?” acull prop de 
50 persones grans

L’Hospital Comarcal d’Amposta se suma al Dia Mundial 
Contra el Càncer de Mama

EVELLIMENT ACTIU> La iniciativa es duu a terme entre l’alumnat d’APESID de l’Institut Montsià i 
persones grans del municipi per abordar la solitud

SALUT> Una caminada solidària i els llaços rosa dels professionals marquen la implicació del centre 
sanitari per combatre la malaltia

Una simple trucada pot ser un 
gest molt important per a una 
persona que viu sola. Per abordar 

la solitud no volguda en gent gran, el 
projecte “Bon dia, compartim?”, gesti-
onat conjuntament per la regidoria de 
Drets Socials i Ciutadania i l’Institut 
Montsià, s’encarrega que les persones 
grans rebin un acompanyament telefò-
nic o presencial. En concret, es tracta 
de trucades de seguiment que fan els i 
les alumnes del Grau Mitjà d’Atenció 
a Persones en situació de Dependència 
(APESID) de l’Institut Montsià a per-
sones majors de 80 anys, detectades per 
l’àrea de serveis socials, que viuen soles 
a Amposta. Aquesta edició de projecte 
s’inicia amb 48 persones grans i 39 
alumnes participants.

Amb el nou inici del curs escolar 
s’engega una edició més del “Bon dia, 
compartim?”, que va començar aquest 
dilluns, 16 d’octubre, amb una trobada 
al Casal Cívic perquè les persones grans 
participants i els estudiants es pogues-

sin conèixer en persona per fomentar 
l’empatia, que l’acció es personalitzi al 
màxim i que s’estableixi una escolta 
activa entre els participants.

UNA MÀ I UN COR, EL NOU 
LOGOTIP

A banda, durant la sessió també es 
va escollir el logotip que identificarà el 
projecte, que s’ha realitzat mitjançant 
un procés participatiu amb l’alumnat 
d’ESARDI. La proposta més votada 
entre les nou presentades està formada 
una mà amb un cor al centre i fa especial 
referència a la relació de confiança que 
s’estableix entre l’alumnat i la persona 
gran, i a la comunicació constant que 
facilita el projecte, representada per un 
traç continu de la mà al cor i viceversa.

Dilluns també es va presentar el vídeo 
sobre el projecte que es va enregistrar 
el curs passat, on es pretén mostrar tots 
els valors del projecte: acompanyament 
a la solitud, confiança, aprenentatges 
compartits, escolta, el poder de les 

paraules, l’amor, la fortalesa de les 
persones, l’ajuda mútua... Un recurs 
didàctic per al mòdul d’APESID de 
l’Institut Montsià i perquè la ciutadania 
conegui el projecte.

Si alguna persona està interessada 
es pot posar en contacte amb l’àrea de 
Serveis Socials municipals (carrer Sant 
Roc, 14 o al telèfon 977702456 

Pel Dia Mundial Contra el Càncer 
de Mama, el 19 d ’octubre, 
l’Hospital Comarcal d’Amposta 

va engegar diverses accions per mostrar 
la implicació del centre per combatre 
la malaltia. Per una banda, el servei 
de radiodiagnòstic del centre es va 
vestir amb uniforme de color rosa, 
color identificatiu de la lluita contra 
aquesta malaltia, així com amb el típic 
llaç rosa de la jornada.

Des del servei de radiodiagnòstic de 
l’Hospital es recorda la importància de 
la prevenció mitjançant les revisions 
i mamografies que recomanen les 
autoritats sanitàries, ja que la prevenció 
i la detecció precoç és fonamental per 
afrontar en les màximes garanties d’èxit 
el tractament de la malaltia. Durant 
l’any passat, aquest servei va realitzar 
3.597 mamografies 
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Finalitza el programa de Treball i Formació en la 
Línia Joves Tutelats i Extutelats 2022

L’Ajuntament contracta 12 persones 
gràcies al programa Treball i Formació

LO SINDICAT> El programa està cofinançat per la Conferència Sectorial d’Ocupació i Afers Laborals 
del Ministeri de Treball i Economia Social

OCUPACIÓ> Els contractes subvencionats pel SOC van dirigits a aturats de llarga durada, majors de 52 
anys, perceptors de la Renda Garantida o dones aturades

L’Ajuntament d’Amposta ha con-
tractat 12 persones gràcies al pro-
grama Treball i Formació impulsat 

i subvencionat pel Servei d’Ocupació 
de Catalunya (SOC), amb fons rebuts 
del Servei Públic d’Ocupació Estatal 
(SEPE). Aquests contractes, que es 
van iniciar ahir i tenen una durada d’un 
any, s’emmarquen en diferents línies 
de persones aturades: de llarga durada 
(PANP), majors de 52 anys (MG52), 
perceptores de la Renda Garantida 
a la Ciutadania (PRGC), o dones en 
situació d’atur i víctimes de violència 
masclista (DONA).

En el transcurs d’aquest programa, 
els  participants podran assolir 
l’empoderament coneixements per 

afrontar una recerca de feina activa 
amb un nombre elevat d’èxits, un cop 
finalitzen els seus contractes de treball 
amb l’Ajuntament.

El SOC subvenciona els contractes 
de treball de jornada completa, la 
formació i l’acompanyament a les 
persones contractades amb l’objectiu 
de dur a terme projectes de millora 
de l’ocupabilitat de les persones 
treballadores, especialment les que tenen 
més dificultats d’accés al mercat laboral.

Per tal de conèixer més informació 
sobre el Programa Treball i Formació, 
podeu consultar a la pàgina web de 
Lo Sindicat, o bé trucant a l’Àrea de 
Polítiques d’Ocupació i Empresa (977 
70 40 27) de l’Ajuntament d’Amposta  

E l passat 28 d’octubre va fina-
litzar el programa de Treball i 
Formació - Línia Joves Tutelats 

i Extutelats 2022. 
Aquest programa, subvencionat 

pel Servei Públic d’Ocupació de 
Catalunya i cofinançat per la Con-
ferència Sectorial d’Ocupació i Afers 
Laborals del Ministeri de Treball i 
Economia Social de l’any 2022, ha 
permès la contractació de joves du-
rant un període de 12 mesos en què 
han adquirit habilitats i formació 
valuoses en àrees fonamentals per al 
seu desenvolupament professional. 

Durant aquest programa, els cinc 
participants van tenir l’oportunitat 
de treballar a jornada completa en 
diverses àrees de l’Ajuntament d’Am-
posta, incloent-hi Comerç, Serveis 
Municipals i Esports. 

Les experiències laborals han 
estat crucials per al seu creixement 
personal i la seva transició cap al 
mercat laboral.

A més de les experiències laborals, 
els participants han rebut formació 
en àrees clau, com a atenció al client, 

control de qualitat, treball en equip 
i manipulació d’aliments.

Aquesta formació no sols ha mi-
llorat les seves habilitats tècniques, 
sinó que també els ha proporcionat 
eines essencials per al seu futur en 
el món laboral.

I amb el suport i l’acompanyament 
de l’orientadora laboral, els partici-
pants han dut a terme altres accions de 
formació que els han permès enfortir 
les seves eines i competències trans-
versals, com la millora de les seves 
habilitats lingüístiques, entre altres.

Per tal de conèixer més infor-
mació sobre el Programa Treball i 
Formació, podeu trucar a l’Àrea de 
Polítiques Actives d’ocupació (977 70 
40 27) de l’Ajuntament d’Amposta 
o visitar-nos a l’edifici Lo Sindicat 
(Avinguda La Ràpita, 2).

El programa està cofinançat per 
la Conferència Sectorial d’Ocupació 
i Afers Laborals del Ministeri de 
Treball i Economia Social de l’any 
2022 
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Més de 5.000 visitants passen per 
l’onzena edició d’Expoclick
EXPOCLICK> La fira de clics ha presentat 16 diorames a la carpa de la zona firal

La fira “Expoclick, un riu de clics” 
ha complert 11 anys, del 10 al 12 
de novembre, amb l’exposició de 16 

diorames i cinc venedors especialitzats 
del món del clic, a la carpa de la zona 
del pavelló firal. Segons afirmaven des 
de l’organització, en aquesta edició hi 
ha participat més de 5.500 persones. A 
més, també es van tornar a organitzar 
els sortejos diaris amb la numeració de 
l’entrada, el concurs de diorames des 
de casa, el ’BuscaClick’ o el concurs 
fotogràfic #ConcursExpoclick2023.

“És un esdeveniment que ha sigut 
un èxit en totes les edicions i des de 
l’Ajuntament continuem apostant no 
només per la capacitat de crear sinergies 
entre entitats i l’administració, sinó pel 
gran nombre d’activitats que es fan al 
voltant i que conviden a participar  a 
la  ciutadania i ens converteixen ens 
fan ser un punt més d’atracció”, reblava 
l’alcalde, Adam Tomàs. 

L’Expoclick l’organitza l’Ajuntament 
d’Amposta amb la  col·laboració  de 
l’associació Somos cliks 

Expoclick celebra 11 edicions a Amposta

Hi havia diorames ambientats en múltiples temàtiques Expoclick també organitza sortejos diaris i concursos

Els diorames estan fets a mida per a cada edició d ’Expoclick
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L’associació Somos clicks coordina els creadors de dioramesVan estar presents sis venedors especialitzats d ’arreu de l ’Estat

El ‘BuscaClick’ és una de les activitats amb més participacióEls venedors ofereixen l ’opció de muntar el teu propi clic

Es van exposar un total de 16 dioramesLa fira anual acull grans i menuts al voltant dels Playmobil

Van passar per la fira de clics més de 5.500 persones
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“InfinitO” prendrà forma a l’espai de 
dol gestacional

S’inaugura l’Edifici Llavor del Centre de Resiliència 
Climàtica d’Amposta

DRETS SOCIALS I EDUCACIÓ> L’espai de dol és fruit de la col·laboració entre l’Ajuntament, Libèl·lules 
dels Estels, ESARDI i l’Escola de Capacitació Agrària

CANVI CLIMÀTIC> Albergarà les activitats que duu a terme el CRC per potenciar la lluita contra 
l’emergència climàtica i la transició ecològica

El projecte “Infinit O”, de l’alumne 
d’ESARDI Dimitar Harizanov 
i l’alumna de l’Escola Agrària 

Tereza Sehnalová, es materialitzarà al 
nou espai de dol gestacional, perinatal 
i neonatal del cementeri d’Amposta. El 
jurat, format per famílies de Libèl·lules 
dels Estels i membres d’ESARDI, 
l ’Escola Agrària i l ’Ajuntament, 
va escollir “Infinit O” després de la 
presentació dels tres projectes finalistes, 
aquest dimarts a l’Espai Dones. Aquesta 
és la tercera i última fase de la creació 
de l’espai de dol gestacional, perinatal 
i neonatal de la ciutat, una acció que es 
porta treballant des de l’octubre de 2022 
entre les regidories de Drets Socials 
i Ciutadania, Atenció Ciutadana, 
Educació i Participació de l’Ajuntament 
d’Amposta, ESARDI, l’Escola de 

Capacitació Agrària i l’associació 
ebrenca Libèl·lules dels Estels.

L’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs, 
deia que “el procés de creació de 
l’espai de dol respon a allò que des 
de l’Ajuntament ens agrada molt 
fer: treballar a través de processos 
participatius, fruit també de la relació 
amb entitats i de la mà d’ESARDI, 
el que fa que el que passi als centres 
educatius no sigui impermeable”.

La presidenta de  Libèl·lules  dels 
Estels, Trini Lleixà, traslladava la seva 
satisfacció, sobretot per les famílies 
de la ciutat: “Tenim un altre municipi 
que se suma als espais dol i fer-ho 
conjuntament amb els centres educatius 
ha sigut un pas més en la creació de 
l’espai. També agraïm a l’Ajuntament 
d’Amposta que, des del primer minut, 

ens va escoltar i va voler tirar endavant 
el projecte”.

“Infinit O” està pensat com un 
monument mitjançant un joc de cercles 
en el qual s’amaga la simbologia de 
la infinitat. Segons el seu impulsor, 
s’ha creat un espai íntim a través de 
la il·lusió òptica, elevant algunes parts 

i enfonsant-ne d’altres, aconseguint 
donar volum a la intervenció. 

L’execució de l’espai de dol perinatal, 
gestacional i neonatal dissenyat per 
l’alumnat d’ESARDI i de l’escola Agrària, 
al costat de l’entitat  Libèl·lules  dels 
Estels, és la mesura 150 del Pla d’Acció 
Municipal (PAM) 

E l conseller d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural, 
David Mascort acompanyat per 

l’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs, i pel 
membre del Patronat i de la Comissió 
Executiva d’Eurecat, Francesc Santa-
susana, van inaugurar l’Edifici Llavor 
del Centre en Resiliència Climàtica a 
Amposta (CRC), el passat divendres 
27 d’octubre. Es tracta d’un edifici de 
concepció sostenible i circular que 
albergarà les activitats que duu a terme 
el CRC per potenciar la lluita contra 
l’emergència climàtica i la transició 
ecològica a Catalunya, Espanya i la 
Mediterrània, a partir de la recerca, la 
tecnologia i la innovació.

En el seu parlament, l’alcalde d’Am-
posta, Adam Tomàs, va destacar: “Am-
posta som l’únic municipi de les Terres 
de l’Ebre adherit a l’Aliança Catalunya 
2030 i, que des d’aquí, s’investigue per 
a ser més resilients al canvi climàtic i 
contribuir al desenvolupament soste-
nible està completament alineat amb 
el que volem ser com a ciutat”. 

“És una sort poder comptar amb 

aquest centre que posi la llum i el 
coneixement necessari des del punt de 
vista científic i tecnològic per avançar 
en aquest camí tan complex com neces-
sari de lluita contra un canvi climàtic, 
que ens afecta en múltiples vessant 
de les nostre vides. I a més, fer-ho des 
d’aquí, per tot el que significa, territori, 
innovació, sostenibilitat des del Delta i 
les Terres de l’Ebre ens remarca l’am-
bició del repte que tenim al davant”, 
ha destacat el conseller d’Acció Cli-
màtica, Alimentació i Agenda Rural, 
David Mascort.

Es tracta d’una construcció de dues 
plantes, sensoritzada i de consum 
mínim d’energia (nZEB), basada en 
l’ús intensiu de materials sostenibles 
i reciclats. L’edificació està concebuda 
com un edifici demostrador (Test 
Bed) per a noves tecnologies d’em-
bolcalls d’edificis a escala real i té una 
orientació òptima, amb una façana 
totalment exposada al vent i una altra 
a la incidència solar.

La construcció ha suposat una inver-
sió de 450.000 euros, que han estat fi-

nançats per Eurecat, amb contribucions 
de l’Ajuntament d’Amposta, i també 
per la Comissió Europea, dins del 
projecte europeu H2020 iClimaBuilt, 
centrat en el desenvolupament de 
materials innovadors d’aïllament i 
d’emmagatzematge d’energia en em-
bolcalls d’edificis que tinguin capacitats 
d’adaptació al clima, en el qual hi han 
participat l’Àrea de Sostenibilitat i 
les unitats d’Innovació de Producte  i 
Infraestructures d’Eurecat 
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Un pla de protecció regirà els usos i la 
gestió del Parc Natural

Mig centenar de persones i tres tractors exigeixen 
celeritat per millorar la ‘carretera de la vergonya’

PARC NATURAL> El conseller d’Acció Climàtica anuncia la redacció durant l’aniversari de l’ens

CIUTADANIA> Els manifestants lamenten lentitud administrativa en el projecte

Quatre dècades després de la 
seva creació, el parc natural del 
delta de l’Ebre  tindrà un Pla 

de protecció específic que establirà les 
normes bàsiques d’accés, usos i gestió 
de l’espai natural protegit.

El procés de redacció es posarà 
en marxa durant el primer trimestre 
d’aquest 2024. Ho ha anunciava el 
conseller d’Acció Climàtica, David 
Mascort, amb motiu dels actes del 40 
aniversari de la creació del parc natural. 
Segons precisava, tots els “agents inte-
ressats i gent que viu al Delta”, tal i com 
ja tenen el parc nacional d’Aigüestortes 
i Estany de Sant Maurici, el parc natural 
de la Zona Volcànica de la Garrotxa 
o la zona terrestre del parc natural de 
Cap de Creus.

“És aquella eina que fa 40 anys que 
havíem de tenir, que algú ens deia que 
ens hauria de fer vergonya que no la 
tinguem. De fet, de tretze parcs només 
la tenen tres. Hem de passar de l’època 
de delimitar parcs a explicar com hem 
de viure aquí i quines són les regles del 
joc i les hem de construir entre tots”, 
afirmava el conseller, tot apel·lant a 
extrapolar el model de recerca de con-
sensos a la zona, posant com a exemple 

l’Estratègia Delta. En aquest sentit, es va 
comprometre que el document recollirà 
totes les “sensibilitats” del Delta.

Segons ha concretat el Departa-
ment, el pla regularà aspectes com les 
“actuacions detallades de conservació i 
gestió del medi natural, la regulació de 
la circulació motoritzada en espais sen-
sibles, l’ordenació de l’ús públic i quins 
usos estan admesos o no en l’espai”. El 
defineixen com un “instrument indis-
pensable per millorar la governança” de 
l’ens de protecció.

Un sainet a càrrec del grup Delta 
Teatre va servir per recordar la mo-
bilització veïnal per salvar la llacuna 
del canal Vell que va precedir la seva 
posada en marxa. “Als 39 dies de ma-
nifestacions tenien parc natural. És un 
rècord”, subratllava el director de l’ens, 
Francesc Vidal. El decret va ser publicar 
el 4 d’agost de 1983.

Era un moment, segons recordava 
l’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs, i el 
president de la Junta Rectora del parc, 
Dani Forcadell, en el qual la “consciència 
ecològica” era inexistent en els termes 
que es coneix actualment. Han recordat 
com, per exemple, molts veïns llença-
ven directament les deixalles al canal 

o remenaven amb les mans productes 
fitosanitaris altament contaminants.

El paper conservacionista del parc 
natural del Delta de l’Ebre, però, no ha 
estat sempre acollit amb comprensió per 
part de determinats sectors productius i 
extractius de l’espai natural. De fet, al-
guns veien -i, en alguns casos, segueixen 
veient- el seu paper com a limitador de 
les activitats humanes, econòmiques i 
socials.

Actualment, el parc abasta més de 
8.700 hectàrees i es reconegut com 

un dels espais naturals més rics en 
biodiversitat d’Europa i de la conca 
Mediterrània, amb més de 760 espècies 
de flora, més de 350 d’ocells, 21 espècies 
de mamífers i un centenar d’espècies de 
peixos, entre d’altres. 

A més, en la seva àrea d’influència, 
hi viuen més de 62.000 persones, entre 
els municipis de Deltebre, Sant Jaume 
d’Enveja, Amposta, la Ràpita, l’Aldea, 
l’Ampolla i Camarles 

ACN

Mig centenar de persones i tres 
tractors es van manifestar el 5 
de novembre a la denominada 

‘carretera de la vergonya’, a la Ràpita, 
per exigir celeritat a la Diputació de 
Tarragona en el projecte de millora de 
la via. El portaveu de la plataforma, 
Josep Juan Segarra, lamentava lentitud 
administrativa en el traspàs de titularitat 
de la T-2021 dels ajuntaments a l’ens 
supramunicipal i de retruc, en la seva 
reforma. 

Els manifestants van tallar el trànsit 
durant tres quarts d’hora a la T-2021, en 
una marxa fins un dels primers tombs 
de la carretera que uneix la Ràpita 
i Poblenou del Delta. “La demanda 
principal és que ampliïn la carretera 
en tot el seu traçat, els cotxes cauen als 

arrossars”, ha insistit Segarra.
L’ampliació dels carrils és una de 

les peticions dels manifestants, però 
no l’única. També reclamen que es 
millori la senyalització, especialment 
pel que fa a les marques viàries. Així, 
denuncien que actualment hi ha línies 
que no garanteixen la seguretat dels 
conductors, ja que es troben en trams 
on l’asfaltatge és deficient i pot aca-
bar provocant accidents. A la vegada, 
demanen la construcció de vorals, que 
actualment són inexistents.

EL CANVI DE TITULARITAT, 
EN TRAMITACIÓ

Per tot plegat, la plataforma ha exigit 
celeritat a les administracions per fer 
el canvi de titularitat de la carretera i 

avançar en les obres de reforma integral 
de la via. 

Fonts de la Diputació de Tarragona 
apunten que en aquests moments s’està 
tramitant el canvi de titularitat, a la 
vegada que s’està a l’espera de l’estudi 
ambiental de la Generalitat que per-
meti seguir avançant en el projecte. 

Un cop s’aconsegueixi aquest estudi, 
s’incorporarà al pla quadriennal de 
l’ens supramunicipal per comptar amb 
pressupost que permeti executar les 
obres pertinents 

ACN

El conseller d ’Acció Climàtica, David Mascort, durant el seu discurs en els 40 anys del 
parc natural. Foto: Jordi Marsal
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El I Congrés sobre Sebastià Juan Arbó 
clou l’any dedicat a l’escriptor
LITERATURA> Amb motiu del 120è aniversari del naixement d’Arbó s’han dut a terme diferents 
activitats al voltant de la seva vida i obra

Cultura

Amb la celebració del 120è aniver-
sari del naixement de Sebastià 
Juan Arbó, des de l’octubre de 

l’any passat Amposta ha organitzat 
diferents actes al voltant de la figura 
de l’escriptor. Unes activitats que es van 
iniciar amb les 12 hores de lectura de 
textos i que ara posen el punt final amb 
el I Congrés Sebastià Juan Arbó. El 120è 
any Arbó s’ha organitzat conjuntament 
entre l’Ajuntament d’Amposta, la Bi-
blioteca Comarcal Sebastià Juan Arbó 
d’Amposta, els centres educatius de la 
ciutat, l’Arxiu Comarcal del Montsià i 
la Universitat Autònoma de Barcelona 
(UAB).

“Més enllà de l’aniversari, la voluntat 
és seguir oferint rutes literàries i treba-
llant en la vida i obra de l’escriptor, fent 
valdre el patrimoni cultural de la ciutat”, 
deia l’alcalde, Adam Tomàs. Per la seva 
banda, la regidora de Cultura i Memòria 
Històrica, Inés Martí, destacava que “el 
Fons Arbó ens ha donat moltes eines 
per descobrir més sobre la biografia i els 
textos de Sebastià Juan Arbó”.

El I Congrés Arbó, que es va celebrar 
entre l’Arxiu Comarcal d’Amposta i 
la UAB, el 25 i 26 d’octubre, va acollir 
una trentena d’interessats en el pare 
de ’Terres de l’Ebre’. A mode de ba-
lanç, Joan Antoni Forcadell, qui es va 

encarregar d’orquestrar l’esdeveniment, 
deia que “personalment, crec que totes 
les comunicacions presentades van ser 
molt interessants i que contribuiran a 
nous coneixements sobre l’escriptor”.

RUTES, UNA EXPOSICIÓ I 
CLUBS DE LECTURA

Al llarg de l’any, s’ha donat a conèixer 
la figura d’Arbó amb actes com la ruta 
literària ’El paisatge d’un escriptor’, tant 
per a la ciutadania com per a l’alumnat 
dels centres educatius; el club de lectura 
de ’Totes les narracions del Delta’ a la 

Biblioteca o la presentació del projecte 
de novel·la ’El ángel se durmió’, recu-
perat i estudiat pel filòleg Joan Antoni 
Forcadell, guanyador del 3r Premi de 
Recerca Jordi Fontanet; o l’exposició ’Els 

contes de Sebastià Juan Arbó: dels ma-
nuscrits a l’edició impresa’, comissariada 
també per Forcadell, que l’any vinent es 
podrà veure de forma itinerant per les 
biblioteques ebrenques 
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Una exposició sobre la mort aterra al Museu de les 
Terres de l’Ebre
MUSEU> La mostra es podrà veure al vestíbul del Museu fins al 3 de desembre

E l Museu de les Terres de l’Ebre 
acull l’exposició “La mort canvia 
la vida”, fins al 3 de desembre. 

Una mostra que dona a conèixer 
els nombrosos objectes etnogràfics 
que conserva el fons del Museu, 
directament relacionats amb la mort 
i el dol, entre finals del segle XIX i la 

meitat del segle XX. Alguns d’aquests 
béns funeraris són encara vigents, 
mentre que altres han perdut la seva 
funcionalitat, és a dir, el seu ús. Aquests 
objectes s’exposaran acompanyats 
de fotografies i textos explicatius, 
que els situen en els seus contextos 
cronològics, i també desvetllen les 

creences i temàtiques que simbolitzen. 

CINEMA ETNOGÀFIC
L’expos ic ió  es tà  organi tzada 

conjuntament pel Museu de les Terres 
de l’Ebre, l’Ajuntament d’Amposta 
i la Generalitat de Catalunya, i el 
passat 10 de novembre va inaugurar-

se amb una Mostra Internacional de 
Cinema Etnogràfic, que en la seva 13a 
edició va permetre projectar quatre 
documentals i peces audiovisuals sota 
el denominador comú de ser, d’una 
manera o altra, testimonis de formes 
de vida, passades i actuals, que es 
donen en la nostra societat 

Prop de 160 persones participen en 
les Jornades Europees de Patrimoni
PATRIMONI> L’Oficina de Turisme va tenir el doble d’afluència que un cap de setmana normal 
de tardor

Les  Jo rnades  Europees  de 
Patrimoni van reunir unes 160 
persones al voltant de les rutes i 

visites gratuïtes que es van organitzar 
del 12 al 15 d’octubre. Des de l’àrea 
de Turisme afirmaven que “el bon 
temps i que hagin coincidit que moltes 
persones han agafat pont” ha fet que 
les Jornades siguin un èxit. 

Una de les activitats que va 
acollir més assistents va ser la visita 
teatralitzada a la vila romana i a la Torre 
de la Carrova, on van participar una 
trentena de persones, el 14 d’octubre. 
D’altra banda, a la ruta dels molins del 
divendres 13 van assistir una desena 
de visitants. Des de l’àrea de Turisme 
deien que les rutes també van despertar 
la curiositat de la ciutadania local, 
però majoritàriament de turistes de 
Barcelona, Lleida, Tarragona i Tortosa.

Al llarg dels quatre dies també es va 
poder visitar l’exposició “L’Ebre, darrer 
escenari de les Brigades Internacionals” 
a la Torre de la Carrova, per on van 
passar una seixantena de persones 
aproximadament. D’altra banda, per 
la Jornada de portes obertes al Museu 
de les Terres de l’Ebre van rebre també 
uns 60 visitants, la majoria divendres 
i diumenge.

Paral·lelament, els dies amb més 
afluència de visitants a l’Oficina de 
Turisme van ser el divendres 13 i el 
dissabte 14, on van passar el doble de 
visitants d’un cap de setmana normal 
de tardor 
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Tribuna

De què estem parlant? És la pregunta que em faig (ens fem) des de 
fa mesos i anys en referència al tema recurrent de la prohibició de la 
TRADICIÓ, FESTA i CULTURA dels bous.

En aquest article no em centraré en temes legals com per exemple, la 
sentència del Tribunal Constitucional del 2016 en què aquest, aixecava 
la prohibició de “les corrides” a Catalunya (sí, “les corrides” són legals 
avui dia a Catalunya) detallant que la Tauromàquia, forma part del 
patrimoni cultural comú, que l’Estat té l’obligació de preservar-la i que 
cap Comunitat Autònoma, té competències per realitzar prohibicions.

No, no em vull centrar en aquesta part i en l’evidència que alguns 
partits polítics ens estan fent perdre temps i diners sent sabedors del 
recorregut legal que té aquest tràmit i en l’única intenció real, d’acon-
tentar les orelles d’un sector de votants i justificar que ells ja han fet el 
que han pogut, quan el que fan és enganyar-los perquè la jurisprudència 
és molt clara. Tampoc em centraré en el suposat maltractament que els 
mal anomenats animalistes, afirmen que pateixen els bous capllaçats i 
embolats de forma reiterada, quan hi ha estudis universitaris que afirmen 
que els bous embolats no es queden cecs (Dra. Paula Martínez – Estudi 
ocular en bous embolats), que els bous embolats no es cremen (Dr. José 
Luís Blasco – Estudi de temperatura en càmeres termo gràfiques en 
bous embolats) i que els bous capllaçats no pateixen cap “trauma” per 
ser capllaçats (Dr. Julio Sedeño – Valoració dels paràmetres bioquímics 
musculars i hormonals de l’estrès i l’exercici físic en bous de raça lidia.)

Només donaré una dada, en bous embolats, els veterinaris que s’en-
carreguen de vetllar pel benestar dels animals han comptabilitzat en 
un 0,29% les lesions que pateixen els bous en aquests actes. En la vida 
normal dels bous braus al camp en llibertat i normalitat, les lesions 
que pateixen són d’un 5%. Els números no deixen dubtes, però no em 
centraré en això perquè tampoc serveix de res ja que, DE QUÈ ESTEM 
PARLANT?

Quan es vol vendre una acció com la que estan realitzant alguns partits 
(i altres que s’amaguen darrere per interès) en la bandera del benestar 
animal i en realitat, cap punt de la modificació de la llei busca el benefici 
real d’aquest animal i la millora de la seva vida sinó que simplement 
busquen la prohibició d’uns actes taurins, queda evidenciat que el que 
es busca no és una llei de benestar animal, sinó una llei antitaurina en 
altres objectius més enllà del benestar boví.

De què estem parlant?
Del que realment estem parlant, és del que socialment s’accepta avui 

dia en referència als animals i del que és ètic o moralment correcte per 
alguns, cosa que pot ser totalment oposada a una altra mirada antagonista. 
No hi ha comparació en la vida que pot tenir avui dia un bou brau de 
les Terres de l’Ebre al costat d’un bou criat en intensiu o extensiu per 
carn o una vaca de llet, criada i tancada només per extreure la seva llet 
i matar-la quan ja no produeix. (M’ofereixo a agafar qualsevol vol brau 
de les Terres de l’Ebre i fer la comparativa de la seva vida durant un any 
en comparació a qualsevol bou de carn de granja. Veurem quin animal 
té una millor qualitat i condicions de vida i més pròxima a la seva vida

normal en llibertat total).
Afegeixo que no estic en contra de menjar carn ni molt menys, com 

més endavant s’entendrà.
Alguns no volen que es pose tot al mateix sac, però és simplement 

perquè saben que el seu discurs perdria acceptació social i perdrien 

força. Per exemple:
Si un bou no pot anar passejat en una corda, per què sí un gos?
Si un bou no pot ser passejat en una corda, per què si podem fer 

carreres en gossos arrossegant trineus en l’exigència d’haver de guanyar 
estiguen o no cansats els gossos? (Recordem que quan un capllaçat 
mostra algun signe de debilitat, el veterinari que vigila el seu estat pot 
obligar a tancar-lo. La llei que regula els bous a Catalunya és la més 
garantista pel benestar animal de tot l’Estat). 

Un gos pot estar a un pis de 40m2 tancat i obligar-lo a no sortir a 
fer les seves necessitats sense el permís de l’amo? Pot estar un peix a 
una peixera per sempre?

Podem utilitzar gossos per buscar bombes?
Podem utilitzar animals per millorar la medicina?
Podem matar animals per menjar?
Podem matar mosquits si ens piquen?
Tantes i moltes d’aquestes preguntes són les que els mal anomenats 

animalistes esquiven, o encara pitjor des del meu punt de vista, contesten 
dient que voldrien prohibir i acabar en tot.

Llavors, DE QUÈ ESTEM PARLANT?
Molts dels que potser afirmen que no hauríem de fer bous capllaçats, 

ni es plantegen que tenen un gos que passegen en una corda i l’estiren 
perquè aquest vol anar cap a un lloc que el propietari no vol, però és el 
que voldria l’animal... Ets un torturador, neandertal o assassí?

Imaginat que penses que no es pot fer un bou capllaçat, però poden 
provar un medicament en un animal i confirmar en aquest test, que 
salvaran la vida del teu pare, mare, fill o germà?

De què estem parlant? De benestar animal o de l’objectiu final que 
tenim en la utilització de l’animal i si èticament i moralment ho acceptem.

Si parlem de benestar animal, regulem el benestar animal, comparem 
animals i situacions. Moltes sorprendran i en total seguretat, els bous 
a les Terres de l’Ebre ni molt menys seran els més mal parats.

Si parlem del que per cadascú podria ser ètic, moral, acceptable o 
no, el debat és un altre.

És un debat bo també, però un cop més regulem-ho tot, no només el 
que individualment interessa a una part perquè “queda bé” i SEMBLA 
que és el correcte.

Quan el debat us passarà prop, veureu que quan et parlaven de bous 
i et semblava que “lo teu” estava a anys llum... “Cuando las barbas de 
tu vecino veas cortar, pon las tuyas a remojar”. Per tant, una última 
pregunta? Prohibim tot o només el que interessa a casa de cadascú?

Recordeu que molts dels que ara diuen: “només són els bous embolats 
i capllaçats”, volen acabar en tot.

I si en algun moment aquests mateixos diuen: “no és en tot, que no-
més són els bous”, llavors encara és més greu perquè són uns hipòcrites 
que només busquen el seu benefici personal, el que per ells és ètic o 
correcte i en cap cas busquen el benestar dels animals.

Per ells, el que ells pensen o creuen és allò que està bé i és correcte...
Per si o per no, els taurins tenim la llei 34/2010 de l’1 d’Octubre que 

ens regula i busca el benestar REAL dels animals.
Com diu un company, “qui vingue detràs que arree”, però els taurins 

de Catalunya, en benestar animal, anem per davant  

MARC BERTOMEU

De què estem parlant?
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L’associació Tots Som Poble agraeix als diputats del Parlament de 
Catalunya que dimarts, dia 24 d’octubre, votessin a favor de continuar 
tramitant la proposició de llei (PL) presentada pels grups En Comú 
Podem i la CUP amb la finalitat de modificar la Llei 34/2010 d’1 
d’octubre i treure de l’ariculat tres modalitats de festes amb bous: els 
bous capllaçats, els bous embolats i els bous a la mar, considerant que 
són les modalitats més cruentes per als animals implicats.

També volem mostrar agraïment a totes les persones, majoritàries a 
les Terres de l’Ebre, que sempre ens han donat suport per aconseguir una 
societat més respectuosa amb tots els animals. Una societat que respeci 
els drets animals sense excepcions i on deixin d’existir el maltractament 
i l’escarni per al divertiment d’un grup de persones. Sabem de fa molt de 
temps que els bous són éssers com nosaltres, que tenen sistema nerviós 
i, per això, tenen capacitat de sentir por i dolor. D’aquí els seus intents 
de fugir sempre dels correbous que s’organitzen. Nosaltres continuarem 
defensant una ètica més universal i més respectuosa amb el medi que 

ens envolta. Que les festes amb bous són una tradició que hem heretat 
dels nostres avantpassats no ho discuteix ningú. El que mantenim és 
que les tradicions i els costums han d’anar canviant segons evolucionen 
les societats, i en la societat actual del segle XXI el maltractament ani-
mal ja no és cultura. És per això que continuarem reivindicant que el 
nostre Parlament ha de reflectir el sentiment del 80% dels catalans, que 
són contraris als correbous, en comptes de rendir-se a un grup reduït 
de persones, bàsicament ubicades a les Terres de l’Ebre, mogudes per 
interessos concrets econòmics o de divertiment.

És un debat social i democràtic que hem de continuar sense amenaces 
legals ni físiques per part de ningú.

Gràcies i endavant! 

TOTS SOM POBLE 
TERRES DE L’EBRE, 27 D’OCTUBRE DEL 2023

TOTS SOM POBLE

Tribuna

ISABEL ABARCA, GRAN COMPANYA I AMIGA

Tornem a iniciar un nou curs i a mitjans d’octubre, quan el ritme de les 
classes ja porta un bon tempo, sabem que prompte tindrem una trobada on 
el més important és reunir-nos i enriquir-nos.

Tot un grup de mestres de música ens trobem per fer alguna cosa més que 
compartir recursos, crear activitats i organitzar unes jornades que enguany 
arribaran a la XXVII edició. Som una gran família.

Els últims anys no vas poder estar amb nosaltres al grup, però igualment 
sabíem de tu i et transmitiem les nostres inquietuds i avenços. Tu, com sempre, 
ens donaves ànims i felicitacions. La teva energia positiva ens arribava ben forta.

Aquell diumenge vam rebre una notícia injusta i molt trista. Quina im-
potència!

Seguirem lluitant pel que més estimem i tu seguiràs donant-nos força, 
energia i aquell somriure que sempre ens oferies quan et trobàvem.

SEMPRE ESTARÀS EN NATROS! T’ESTIMEM!!!

GRUP DE MESTRES DE MÚSICA DE LES TERRES DE L’EBRE
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L’Ajuntament 
d’Amposta és 
transparent?

Un dels mantres més repetits per 
l’actual govern municipal és que gràcies 
a ells la transparència de l’ajuntament 
ha augmentat considerablement en 
comparació als antics governs de 
Convergència. Igual que fem amb altres 
acusacions contra l’antic govern de CIU, 
aquesta també demostrarem que és falsa.

Cada any el govern municipal fa 
notícia de l’atorgament del segell 
Infoparticipa, que avalua la transparència 
de la pàgina web municipal. Sobre el 
paper el grau de transparència en 
base als paràmetres avaluats és molt 
elevat, superior al 90% . No obstant 
al portal de transparència municipal 
qualsevol pot mirar els indicadors 
Infoparticipa i comprovar si és cert o 
no. Dels indicadors que es diu que està 
disponible la informació, agafem per 
exemple el 14, el 22 o el 38 i veiem que 
la informació no està disponible o no 
està actualitzada quan segons el segell 
Infoparticipa sí que està disponible. I 
així més exemples. Per tant arribem a 
la conclusió que el segell s’atorga sense 
revisar la web en detall, sembla més 

aviat propaganda que una voluntat real 
de revisar la transparència municipal, 
certificant un grau de transparència 
que és fals. 

Per altra banda, a principis d’any 
vam demanar al Síndic de Greuges de 
Catalunya que avalués la transparència 
de la pàgina web municipal i del 
compliment per part del govern 
municipal de la llei 19/2014 de 
transparència, accés a la informació 
pública i bon govern. La resposta 
del Síndic fou que “l’Ajuntament 
d’Amposta no compleix, de forma 
absoluta, totes les obligacions de 
publicitat informativa, tant pel que a 
continguts publicats com, sobretot, 
pel que fa a l’actualització de la 
informació publicada”. Tot i existir des 
de fa 8 anys una regidoria específica de 
transparència, aquesta continua sent 
deficient. Esperem que amb el nou 
programa de gestió documental millori 
la gestió de la informació.

Un altre fet freqüent és que la 
ciutadania demani informació a 
l ’ajuntament via instància i que 
l’ajuntament, que està per llei obligat 
a respondre totes les instàncies en un 
termini màxim de 3 mesos, no doni 
cap resposta. Si el govern fos tant 

transparent, tot això no hauria de 
succeir. Tampoc entenem com havent 
en nòmina dos càrrecs de premsa i 
protocol, un més que el mandat passat,  
encarregades d’enviar la informació 
dels actes a tots els grups municipals, 
no ens arribi mai l’agenda completa 
d’actes a que estan invitats els regidors, 
recordem al govern que als actes on es 
convida l’ajuntament es convida a tots 
els regidors del ple municipal, no a 
l’equip de govern i prou.

Una altra idea a aclarir és que el 
govern confón participació ciutadana 
amb transparència quan en cap cas és 
equivalent. El passat 3 de novembre es 
va celebrar una assemblea informativa 
organitzada pel govern municipal, i 
vam poder confirmar que aquestes 
assemblees són sobretot actes de 
propaganda del govern, perquè es 
s’expliquen molts projectes i bones 
intencions, la majoria de les quals 
no s’arriben a realitzar mai, o moltes 
bones notícies sobre inversions o 
subvencions per a Amposta. Per aquest 
motiu propagandístic se’n va fer tanta 
promoció, enviant una invitació a tots 
els domicilis d’Amposta, i un cotxe 
circulant tota la setmana anunciant-
la. Les assemblees públiques no són 

un exercici de transparència com ha 
afirmat en moltes ocasions el govern 
municipal, si de cas són un exercici 
de participació ciutadana, per això 
demanem a l’equip de govern que 
inverteixi menys temps i diners en 
propaganda i despesa supèrflua, com 
la publicitat de l’assemblea, i més en 
millorar la transparència de la pàgina 
web i en respondre totes les instàncies 
que li arriben.

La transparència és una obligació 
de l’administració pública i un dret de 
la ciutadania, no un favor del govern. 
La única transparència possible és que 
la ciutadania pugui consultar en línia 
tota la informació pública, i si alguna 
cosa no està, que es pugui sol·licitar 
i rebre electrònicament sense tenir 
que preguntar ni passar pel filtre 
d’un membre del govern, per a que 
cadascú es pugui formar la seva pròpia 
opinió sobre la gestió del govern, no 
sentir la opinió del govern com es 
fa a les assemblees,  perquè aquest 
lògicament dirà la seva versió subjectiva. 
L’absoluta transparència, l’accés a la 
informació pública sense restriccions, 
és el mecanisme de control del govern 
més eficaç, ja que no es pot amagar res. 
Sense dades no hi ha transparència 

L’espai ERC

L’espai Junts per 
Amposta

Garantir habitatge 
digne

La passada legislatura vam posar 
en marxa un projecte que ens ha de 
permetre teixir aliances amb entitats 
del tercer sector i diferents ens públics 
per créixer en nombre d’habitatges pú-
blics.  Som conscients que a Amposta 
–com passa a molts altres municipis- hi 
ha un problema amb la dificultat de 
trobar ja no només una casa o un pis per 
comprar, sinó també per poder accedir 
a un habitatge de lloguer, ja sigui per la 
manca d’oferta, però també pels preus 
i les fiances inflades que fan que molta 
gent no pugui plantejar-se aquesta opció. 

Davant d’això, des del govern d’Es-
querra Republicana a l’Ajuntament 
d’Amposta creiem necessari dotar-nos 
d’una eina com la del Pla local d’ha-
bitatge, que ens permetrà alinear les 
polítiques locals amb l’oferta actual de 
la ciutat.

Des del 2019, Amposta ha crescut de 
14 a 25 habitatges públics. A més del 
conveni amb Hàbitat 3, al llarg d’aquests 
anys  també hem teixit aliances amb 
Sareb i entitats bancàries, que tot i que 

en un procés més feixuc, ens han permès 
incorporar 28 pisos públics més al parc 
d’habitatge municipal.

Els habitatges públics són de lloguer 
social però també de lloguer assequible, 
i entre les condicions per accedir es 
requereixen uns ingressos mínims, amb 
la voluntat que serveixin per garantir el 
dret a l’habitatge, però també perquè 
els joves es puguin emancipar o que les 
persones grans que viuen en cases poc 
adaptades puguin trobar una opció de 
lloguer que s’adapti a les seves neces-
sitats. Un dels exemples són els quatre 
pisos del carrer Sant Roc, dels que aviat 
s’obrirà la convocatòria amb la voluntat 
que persones joves puguin viure al centre 
històric d’Amposta.

Obres en  marxa
Seguim treballant de manera in-

cansable per millorar la nostra ciutat. 
Actualment tenim en marxa sis grans 
obres de millora de la via pública i 
de diferents equipaments de la ciutat. 
Per exemple, la renovació dels serveis 
dels set carrers del barri del Grau van 
segons allò planificat. També segueixen 

endavant les obres a dos equipaments 
culturals de referència de la ciutat: la 
Biblioteca Comarcal, que s’està reha-
bilitant íntegrament, i el Museu de les 
Terres de l’Ebre, del qual s’està renovant 
tota la façana. També estem ja instal·lant 
els carregadors de vehicles elèctrics de 
l’avinguda Sant Jaume, vinculats al Pla 
de Sostenibilitat Turística d’Amposta 
finançat amb un Fons Next Genera-
tion. I, finalment, ja sabem la proposta 
guanyadora del concurs d’idees per 
rehabilitar l’antic col·legi de les Monges 
i convertir-lo en la seu de l’Escola d’Art 
i Disseny (Esardi), una proposta que 

en breu es farà pública. Com a govern, 
seguirem invertint esforços i recursos 
per millorar la nostra ciutat i esmenar 
totes les deficiències de la via pública i 
els espais verds. I és en aquest sentit que 
hem posat al carrer una persona tècnica 
de l’Ajuntament que analitza tots els 
elements, des de l’arbrat als solars buits o 
les voreres, per anar detectant tot allò que 
puguem millorar i iniciar els expedients 
necessaris per esmenar-ho. 

Amposta 2030
Des de 2020 que formem part de 

l’Aliança 2030 Catalunya, sent l’únic 
municipi de les Terres de l’Ebre que 
se va sumar a aquest objectiu amb una 
quinzena de reptes. I aquest tram final 
de l’any estem immersos amb la redacció 
del Pla d’Implementació de l’Agenda 
2030 amb formacions a personal i càr-
recs electes de l’Ajuntament i a entitats. 
Un cop redactat, ens ha de servir per 
teixir aliances amb empreses, entitats i 
ciutadania per avançar tots plegats en 
el compliment dels nostres objectius, 
l’única via per poder lluitar des de l’àmbit 
local als grans reptes globals 
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Mocions presentades pel grup de Som 
Amposta al ple ordinari de novembre, 
celebrat el 27 de novembre, que van ser 
aprovades per unanimitat.

Moció per establir 
una fiança per les 
concessions de lo-
cals de l’ajuntament

EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Considerant que les concessions 

de locals municipals són un mitjà per 
afavorir l’activitat comercial i l’impuls 
econòmic de la nostra ciutat.

Considerant que és necessari es-
tablir mecanismes que assegurin el 
correcte ús i manteniment dels locals 
cedits per part de l’Ajuntament.

Considerant que una forma de 
garantir aquests objectius és la im-
posició d’una fiança per part dels 
concessionaris.

Considerant que altres municipis 
ja han establert aquesta pràctica amb 
resultats positius en termes de res-

ponsabilitat i conservació dels locals 
municipals.

Considerant que l’establiment d’una 
fiança per a les concessions de locals 
de l’Ajuntament afavorirà una millor 
gestió dels recursos públics i una ma-
jor sostenibilitat en el temps de les 
instal·lacions municipals.

Per tot això, es proposa l’adopció 
dels següents ACORDS:

ACORDS
Establir la obligatorietat d’una 

fiança per a totes les concessions de 
locals de l’Ajuntament a partir de la 
data de l’aprovació d’aquesta moció.

Fixar l’import de la fiança de tres o 
quatre mesos. 

Establir que la fiança serà retornada 
als concessionaris un cop finalitzada 
la concessió, sempre que el local es 
trobi en bon estat de conservació i 
s’hagin complert totes les condicions 
establertes en l’acord de concessió.

Establir que en cas de danys o 
desperfectes al local durant el període 
de concessió, l’Ajuntament tindrà dret 
a retenir una part o la totalitat de la 
fiança per cobrir els costos de reparació.

Establir un procediment clar i trans-
parent per a la gestió de les fiances, 
incloent terminis màxims per a la seva 
devolució o retenció.

Designar el [òrgan competent] com 
a responsable de gestionar les fiances 
i vetllar pel compliment dels acords 
establerts.

Preveure la possibilitat d’adaptar 
l’import de la fiança en funció de les 
característiques particulars de cada 
concessió, sempre dins dels límits 
establerts per aquesta moció.

Comunicar aquest acord a tots els 
concessionaris de locals municipals, 
així com als diferents departaments 
de l’Ajuntament responsables de les 
concessions.

Per tant, demanem el suport dels 
membres d’aquest Ple.

Moció per fer un 
control de tots els 
espais privats que 
l’ajuntament paga 
la llum sense justi-

ficació i deixar de 
fer-ho.

Pagar la llum a privats sense justi-
ficació ha esdevingut un mal costum 
en aquest ajuntament.

La llum no és gratis, de fet està 
força cara. Per això cal fer un control 
i tenir registrats tots els espais privats, 
on l’ajuntament està pagant la llum 
sense motiu i deixar de fer-ho.

Des de Som Amposta fa anys que 
tenim registrats diversos passatges 
privats on no es pot circular ni aparcar 
(excepte propietaris), però que paguem 
la llum.

S’ha de tenir la màxima cura amb 
els diners del poble, no està la situació 
per anar regalant-los.

Per això demanem:

1. Fer un control de tots els espais 
privats on l’ajuntament paga la llum 
sense justificació.

2. Deixar de fer-ho amb efectes im-
mediats 

L’espai SOM AMPOSTA
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Esports

MOTOCICLISME> El podi atorga a la pilot del Moto Club Amposta la tercera posició al 
Campionat d’Espanya de Trial

Ada Martí, segona al Trial de Camprodon

E l Campionat d’Espanya de Trial 
2023, que es va celebrar el 21 
i 22 d’octubre al municipi de 

Camprodon (Girona), va tenir part 
de protagonisme ampostí entre els 
diferents podis.

En aquest cas, va ser la pilot del 
Moto Club Amposta, Ada Martí, qui 
va aconseguir la segona posició al podi 
del Trial de Camprodon. Una victòria 
que porta a Martí a assolir la tercera 
posició final al Campionat d’Espanya 
de Trial en la categoria de Fèmines 
B. Aquest és el primer campionat de 
Martí, pel qual el podi és tot un èxit 
per a la carrera de l’ampostina.

La competició es va allargar dos dies 
i hi van participar pilots de TR4, TR5, 
Cadet, Femení, Juvenil i Veterans, que 
van  competir  dissabte, i els de TR1, 
TR2, TR3 i Júnior, el diumenge. 

ESCACS> Vuit entitats ebrenques son distingides a l’acte ‘Arrels esportives’ 

La Generalitat reconeix al Club 
d’Escacs pels 75 anys

Les entitats són tan vives com les 
persones que les conformen i les 
generacions que els hi confereixen 

activitat. I el Club Escacs Amposta en 
va donar exemple el passat 30 d’octubre. 
Tot just el dia abans de complir 75 anys 
de la seva fundació (‘Movent peça des de 
1948’, com ells mateixos s’enorgulleixen 
de dir), ha rebut el reconeixement de la 
Generalitat a l’acte, celebrat a l’INE-
FC de Barcelona, ‘Arrels esportives’, 
destinat a fer valdre les entitats, clubs i 
federacions que enguany poden bufar 
les espelmes dels 50, 75, 100 i 125 anys 
del seu naixement.

L’entitat ha expressat, a través de les 
seves xarxes socials, “l’enorme satisfac-
ció” que suposa rebre aquesta distinció. 
“El més sincer agraïment a tots els socis, 
jugadors, mestres i directius de totes 
les èpoques, que durant 75 anys han 
apostat pels escacs a Amposta i s’han 
dedicat amb passió a la nostra afició”. 
La distinció la va recollir el director de 
l’escola d’escacs, Daniel Rius.

Durant l’acte, el president Aragonès 

va remarcar que el “compromís del 
Govern de la Generalitat amb els clubs 
esportius és absolut”. I assenyalava que 
“a l’inici de la legislatura es destinaven 
750.000 euros a les mesures concretes 

de suport a les entitats de base dels 
clubs esportius i avui hi destinem 4,5 
milions”. “Volem que l’esport arribi a 
tothom i a tot arreu i hi estem abo-
cant més recursos que mai”, insistia, 

i subratllava “l’augment el 27% del 
pressupost destinat a Esports, arribant 
als 90 milions d’euros, la partida més 
gran dels darrers 12 anys” 
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ESGRIMA> Altres membres de la Sala Esgrima Amposta també van participar en el primer 
torneig de rànquing nacional

Eugeni Gavaldà, campió del Torneig Nacional del 
rànquing absolut de Medina del Campo

Núria Gelabert, del TKD Alfaro, 
guanya el Campionat de Catalunya

Esports

TAEKWONDO> L’ampostina va ser campiona en la categoria -68 quilos 

E l TKD Alfaro d’Amposta va 
prendre part en el Campionat de 
Catalunya júnior de taekwondo 

celebrat a Barcelona, on   Núria 
Gelabert va ser campiona en -68 kilos, 
guanyant dos combats.

MÉS PREMIS
Erik Estorach va guanyar la plata 

en -73 kilos, després de guanyar dos 
combats i perdre a la final; Rut Sanz 
va fer bronze en -52 kilos, i Marcel 
Sans va perdre als quarts de final en 
-68 kilos 

El tirador ampostí Eugeni Gavaldà 
va fer-se amb el podi del Torneig 
Nacional del rànquing absolut de 

Medina del Campo, el passat 15 d’oc-
tubre. Al primer torneig del rànquing 
nacional van participar altres tiradors 
de la Sala Esgrima Amposta, entre els 
quals destaquen Antonio Pomchenko, 
en un sisè lloc, i Gerard Gonell, al vuitè.

D’altra banda, Gerard Gonell va 
assolir el tercer lloc al Campionat Inter-
nacional de Colmar, després de realitzar 
una  excel·lent  competició i caure a 
semifinals amb Patrick  Jorgensen per 
un ajustat 15/14.

D’altra banda, encara dins de l’actu-
alitat de la Sala ampostina, cal destacar 
que es va celebrar el primer Torneig 
de Halloween Ciutat d’Amposta per a 
menors de 14 anys, en el que Jan Pu-
jol, Arió Rosique i Pol Cid van quedar 
primer, segon i tercer, respectivament 
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Llorenç Sales i Khadija Mendou 
guanyen la cursa del Running Series

Esports

ATLETISME> La cita organitzada pel Club BTT Montbike va reunir 231 esportistes a Amposta

Amposta va acollir la penúltima 
prova del Circuit  Running 
Series de l’Ebre,  organitza-

da pel Club BTT Montbike, el passat 
5 de novembre. Una cursa per la ciutat 
on es podia participar en la modalitat 
de 5 i 10 quilòmetres, i que va reunir 
96 participants en la primera i 135 a 
la segona.

Als 10 kilòmetres, els tres millors 
en categoria masculina van ser Llorenç 
Sales (33.12), Musa  Sowe  (33.13) 

i  Lluisma  Mas (33.14). En fèmines, 
la guanyadora va ser  Khadija  Men-
dou (38.16), per davant de Sandra Vidie-
lla (41.59) i de Sandra Burgués (42.40).

En cinc kilòmetres, els vencedors 
van ser Enric Caballé (16.53) i Clàudia 
Giménez (20.34).

La prova d’Amposta del  Run-
ning  Series va ser cursa d’or, el que 
significa que va  atorgar 20 punts ad-
dicionals a cada participant respecte a 
les altres curses 
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El CN Amposta s’imposa en la XXXVI 
regata del Descens de l’Ebre

Joan Fernández, del Nàutic Amposta, setè al 
Mundial de Rem de Mar

Esports

REM> La jornada de rem anava entre Tortosa i Amposta, el 29 d’octubre

REM DE MAR> El campionat es va celebrar del 6 al 8 d’octubre a la ciutat italiana de Barletta

El passat 29 d’octubre es va celebrar 
la 36a edició de la Regata Descens 
de l’Ebre entre Tortosa i Amposta. 

Una regata que sortia a les nou del matí 
des del Centre de Tecnificació de Rem 
Olímpic del Club de Rem Tortosa. En 
aquesta edició han pres part fins a nou 
categories que han complert un recor-
regut de 9 km. Una regata en la qual 
s’ha imposat el Club Nàutic Amposta.

El Descens de l’Ebre és la regata més 
llarga de l’estat i una de les més llargues 
d’Europa. El tram de riu entre Tortosa i 
Amposta és també ideal per la pràctica 
del rem, en un recorregut  idíl·lic, 
que transcorre pel cor del Delta 
de l’Ebre. Cal destacar que és una 
regata organitzada pel Club de Rem 
Tortosa, el Club Nàutic Amposta i 
la Federació Catalana de Rem, amb 
la col·laboració de l’Ajuntament de 
Tortosa, l’Ajuntament d’Amposta i 
l’IDECE 

E l membre del Club Nàutic 
Amposta, Joan Fernández, va 
aconseguir el setè lloc al Capi-

onat del Món de Rem de Mar que es 
va celebrar, del 6 al 8 d’octubre, a la 
ciutat de Barletta, a Itàlia. Fernández 
va participar en la modalitat de skiff, 
amb un registre definitiu de 28.58.45.

A la cita, que es disputava per clubs, 
hi van participar un total de 32 em-
barcacions de diferents clubs d’arreu 
de l’estat i 67 esportistes 
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